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Güzel bir söz vardır: “Bârika-i hakikat, 
müsâdeme-i efkârdan çıkar”… Yani 
“gerçeğin kıvılcımı, fikirlerin çatışma-
larından çıkar”… 

Bu söz, farklı fikirlerin açıkça konuşulduğu sağlıklı bir tartışma ortamı-
nın, gerçeğin ortaya çıkmasına veya asgari müştereklerde buluşulmasına 
imkân sağlayacağı olarak da yorumlanır. 

Gerçekten sorunların tek boyutlu olarak ele alınması veya bir açıdan ba-
kılarak çözüm üretilmesi sağlıklı sonuçlar vermiyor. Özellikle ekonomik 
ve toplumsal konulardaki sorunların çözümünde farklı bakış açılarının 
göz önünde bulundurulması ise temel şarttır. Çünkü bu sorunların or-
taya çıkış nedenlerinin başında farklı çıkar gruplarının talepleri vardır. 

Sorunların çözümü için önce tüm yönleriyle ortaya konulması sonra da 
her çıkar grubunun önerilerinin tartışılması gerekir. Çıkar gruplarının 
yanında, konuyu bilimsel olarak değerlendirebilecek otoritelerin ve ka-
rar alıcıların da görüşmelerde yer almaları gerekir. 

Bu nedenle, İstanbul Ticaret Borsası olarak, genelde tarım ve gıda sektö-
rünün, özelde ise alt sektörlerin sorunlarının tüm yönleriyle tartışılması 
ve çözüm önerilerinin üretilmesi için geniş katılımlı toplantılar düzen-
lemeye karar verdik. “Borsa Meydanında Sektörler Buluşuyor” etkinliği-
mizde iş ve bilim dünyası ile bürokrasiyi bir masa etrafında toplayarak 
sorunları ayrıntılarıyla ele alıp, çözüm önerileri sunmayı hedefliyoruz. 

Sektörlerimize, iş dünyamıza, ülkemize ve milletimize hayırlı olması di-
leklerimizle “Türkiye’de Gıda Güvenliği” başlıklı toplantımızın sonuçla-
rını ilginize sunuyoruz. 

BAŞKAN SUNUŞ

Ali KOPUZ
İSTİB Yönetim Kurulu Başkanı
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Celal Toprak: Merhaba hepiniz hoş geldiniz. Toplantının açılış konuş-
masını yapmak üzere sözü İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı 
Ahmet Bülent Kasap’a veriyorum. 



10

BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR

Ahmet Bülent Kasap
İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Saygıdeğer Katılımcılar, Kıymetli Basın Mensupları, “Borsa Meyda-
nında Sektörler Konuşuyor” toplantımıza hepiniz hoş geldiniz. Bildi-
ğiniz üzere, bugünkü oturumun konusu “Türkiye’de Gıda Güvenliği”…  

Biz bugün gıda güvenliği konusunu görüşmek için bir aradayız ancak 
“gıda arz güvenliğinin” zayıfladığı bir sistemde, güvenilir gıdaya erişi-
min kolay olmadığını da belirtmek istiyorum. 

Unutulmamalıdır ki gıdanın niteliği kadar, yeterli gıdayı üretmek ve 
tüketicilere ulaştırmak da çok önemli. Çünkü tarımsal üretim yeterli 
olmadığında ya da tüketiciye zamanında ulaşmadığında taklit de tağşiş 
de artıyor. Diğer taraftan; insan sağlığını etkileyen bilinçsizce kullanı-
lan zirai ilaçlar, kalitesiz ürünler ve tüketiciyi yanıltıcı etiket, ambalaj 
ve reklamlar gibi sorunlarla da karşı karşıyayız. Bu nedenle meseleyi 
geniş bir perspektifte ele alacağız. 

Aramızda yine birbirinden değerli konuşmacılar bulunuyor:

•	 Ticaret Bakanlığı Ürün Güvenliği ve Denetimi Genel Müdürü 
Hakkı Karabörklü, güvenilir gıdada kamunun aldığı tedbirleri 
ve denetimleri aktaracak…
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•	 İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Emin Demirci, pestisit 
sorununun gıda güvenliğine etkisini ve özellikle baharat sek-
törünün çözüm önerileri paylaşacak…

•	 İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Şerafettin Taştan, ev dışı 
tüketim sektöründe gıda güvenliğini tehdit eden sorunları 
gözlem ve deneyimlerine dayanarak anlatacak ve yılların ver-
diği birikimle çözüm önerilerini aktaracak…

•	 İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Osman Berberoğlu da 
yarım yüzyıla yaklaşan tecrübesiyle zeytinyağında tüketiciyi 
yanıltan uygulamaları ve tüketicilerin nelere dikkat etmesi ge-
rektiğini anlatacak…

Tabii güvenilir gıda konusundaki sorunlar bu sektörlerle sınırlı değil. 
Hem farklı alanlarda hem de farklı biçimlerde ciddi sorunlar var. Tüm 
bunların ayrıntılı olarak ele alınması ve çözüm önerilerinin sunulması 
böyle bir toplantının sınırlarını çok aşar…

Sorunların tespiti ve çözüm önerilerinin tartışılması için oluşturdu-
ğumuz bu toplantının, tüm paydaşlar için faydalı olmasını temenni 
ediyorum. Bu düşüncelerle, toplantımıza katılan siz değerli katılımcı-
lara ve dinleyicilerimize bir kez daha hoş geldiniz diyor, sözü kıymetli 
bürokratımıza ve sektör temsilcilerimize bırakıyorum.

Celal Toprak: Teşekkür ediyorum. Hemen sözü T.C. Ticaret Bakanlığı 
Ürün Güvenliği ve Denetleme Genel Müdürü Hakkı Karabörklü’ye bı-
rakmak istiyorum. Hakkı Bey, biz ürün güvenliği birimi kurulduğun-
da çok heyecanlandık. Gerçekten de çok iyi gidiyorsunuz. İyi ki böyle 
bir birim kuruldu ve sizde bu birimin başındasınız. Buyurun efendim, 
sizi dinliyoruz 



12

BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR

Hakkı Karabörklü
T.C. Ticaret Bakanlığı Ürün Güvenliği 
ve Denetleme Genel Müdürü 

T.C. Ticaret Bakanlığı Ürün Güvenliği ve Denetleme Genel Müdürü 
Hakkı Karabörklü

Herkesi saygıyla selamlıyorum. Bizim Genel Müdürlüğümüzün 
adı, yıllardır Dış Ticarette Standardizasyon Genel Müdürlüğü’ydü. 
2012’deki bir yapılanma ile Ürün Güvenliği ve Denetleme Genel Mü-
dürlüğü adını aldı. Türkiye’de 80 ve 90’lı yıllardan itibaren geleneksel 
ihraç kalemlerini oluşturan tarım ürünleri, yurtdışında Türk malı ima-
jının korunması amacıyla denetime tabii tutuluyor. Bizim esas görevi-
miz de denetimleri sağlamaktır. Halen de devam ediyoruz. Diğer taraf-
tan; 1996 yılında Gümrük Birliği anlaşmasının imzalanmasıyla birlikte 
Avrupa Birliği’nin ürün güvenliği mevzuatına uyum koordinasyonunu 
sağlıyoruz. Üst mevzuatları hazırlıyor, içeride yapılan piyasa gözetim 
ve denetimlerini koordine ediyoruz. Aynı zamanda fiili olarak ithalat 
denetimlerini yapıyoruz. 

Türkiye, Gümrük Birliği anlaşmasıyla Avrupa Birliği sistemine dâhil 
oldu. Bir ürünün vatandaşın eline güvenilir olarak ulaşabilmesi adı-
na değişik kesimlerin görevleri var. Bunların başında imalatçılarımız, 
ithalatçılarımız daha sonra dağıtıcı dediğimiz tedarik zincirindeki di-
ğer işletmecilerimiz yer alıyor. Bunların uyması gereken kuralların ve 
mevzuatlarının düzenlenmesi, teknik düzenlemelerin hazırlanması 
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ve denetlenmesi gibi noktalarda kamu görevli kılınmış. Daha sonra-
da “Tüketicinin Korunması Kanunu”nu kapsamında da, vatandaşların 
uğradığı zararların tazmini sağlanıyor. Bu kapsamda Türkiye 1996 yı-
lından beri gerçekten büyük mesafe kat etti. 1996-2005 yılları arasına 
kadar, Türkiye’de sadece standartlar uygulanıyordu. Teknik düzenle-
meler yoktu. Fakat Gümrük Birliği kapmasındaki teknik düzenleme-
lerin yapılmasıyla birlikte Türkiye’de Avrupa Birliği’nin tüm teknik 
düzenlemeleri mevzuat haline getirildi. Güncellenme yapıldıkça ek-
lemeler yapılıyor. Şu anda mevzuatımızın yüzde 95 oranında Avru-
pa Birliği ile uyumlu olduğunu söyleyebiliriz. Aynı şekilde kalite alt 
yapısı bu mevzuatın uygulanması için çok önemli. Kalite altyapısı 
da oluşturuldu. 2000 yılında uygunluk değerlendirme derneği 
TÜRKAK kuruldu. 2001 yılında Ürün Güvenliği Kanunu çıkartıl-
dı. 2021 yılında bu kanunu güncelleyerek yeni bir “Ürün Güvenliği 
Kanunu” çıkarttık. Aynı şekilde Avrupa Birliği sisteminin gerektirdiği 
üçüncü taraf belgelendirme kuruluşlarının akreditasyonunu sağladık. 
Bugün 1500’ün üzerinde akredite edilmiş bilgilendirme kuruluşumuz 
ve laboratuvarımız var. Yerli ve yabancı sermayemiz gün geçtikçe de 
gelişmeye devam ediyor. Aynı zamanda yine “CE” işaretinin ürünlerde 
yer almasıyla ilgili uygunluk değerlendirme alanında faaliyette bulun-
mak üzere Avrupa Birliği’nin New Approach Notified and Designated 
Organisations (NANDO)  sisteminde yayınlanarak göreve başlayan 70 
küsur tanede onaylanmış kuruluşumuz var. Bugün invitro tıbbi cihaz-
lar, telekomünikasyon ekipleri ve gemi tesisatı dışında bütün ürünlerin 
uygunluk değerlendirmesi ülkemizde faaliyette bulunan onaylanmış 
kuruluşlar tarafından yapılıyor. Herhangi bir şekilde yurt dışından bir 
kurumun belgelendirilmesine ihtiyaç duymuyoruz. 

Diğer taraftan 2. aşama olan teknik düzenleme standartların hazırlan-
ması konusu var. Uygunluk değerlendirilmesinin yapılmasından sonra 
diğer aşamada, bu ürünlerin bu mevzuata uygun üretilip, üretilmedi-
ğini piyasaya arz edilmesini sağlamak olan denetimler. Denetimler bir 
yandan ithalatta yapılıyor, bir yandan da içeride yapılıyor. 7203 sayılı 
kanunun yayınlanmasıyla birlikte de ihracatta denetimlere başladık. 
İthalatta Bakanlığımızın yayınladığı tedbirlerle riskli gördüğümüz 
kullanıcısı itibari ile çocuklara yönelik olduğu için oyuncaklar, tıbbi 
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cihazlar, tıbbi ürünler, kişisel korunma ekipmanları gibi bazı riskli 
gördüğümüz ürünleri ithalatta belli bir oranda fiziki denetime ve teste 
yönlendiriyoruz. Aynı şekilde 8 Bakanlığımız tarafından iç piyasada 
kendi görev alanlarına giren ürün gruplarıyla ile ilgili piyasa gözetimi 
ve denetimi yapılıyor. Bakanlığımızın koordinasyonunda yılda 3 defa 
toplanan Piyasa Gözetimi ve Gözetimi Koordinasyon Kurulu var. Bu 
kurul vasıtasıyla o ana kadar ortaya çıkan sorunları çözüm önerileriy-
le birlikte görüşüp karara bağlıyoruz. Aynı zamanda da yılda 1 defa, 
Bakanlar düzeyinde toplanan Ürün Güvenliği Değerlendirme Kurulu 
var. Orada da yine yol haritamız çiziliyor. Eylem planlarımız hazırlanı-
yor. Önümüzdeki 3 yıllık dönem içerisinde yapılacak işleri, Bakanları-
mızın onayıyla yapmaya çalışıyoruz. 

Yine 7200 sayılı kanun kapsamında getirdiğimiz bir yenilikte ihracat 
ürünlerinin güvenilir olmasının zorunlu hale gelmesi. Malumunuz, 
Türk malı imalatçısı çok önemli. Siz milyonlarca dolar harcayarak rek-
lam yapabilirsiniz ancak Türk Malı ile ilgili bir sorun yaşandığında bu 
yaptığınız masraflar bir anda siliniyor. Onun için biz ihracatçılarımıza 
bir yükümlülük getiriyoruz. Zaten Avrupa Birliği’ne arz edilen ürünler, 
Türkiye ile aynı mevzuata uygun olarak üretilip piyasaya arz edilmek 
zorunda. Ayrıca 3. ülkelere ihraç edilen ürünlerinde güvenli olması 
tağşişe konulmaması, alıcıyı yanıltıcı bilgileri içermemesi şartı getiril-
di. Bunlar tabii, az önce bahsettiğim 80 küsur tane tarımsal ürünün ih-
racattaki ticari denetiminin dışında fiili olarak yapılıyor. Diğer sanayi 
ürünlerinde bire bir fiili olarak denetim yapılmak yerine, ticaret mü-
şavirliklerinden, ithalatçı ülkelerden, ithalatçı firmalardan gelen şika-
yet ve ihbarlara göre soruşturularak gerekli prosedür uygulanıyor. Bu 
şekilde Türkiye, bir yandan kendi ürününü iyi bir şekilde pazarlama 
imkânı elde ediyor. Gelişmekte olan bazı ülkelerin bizim sistemimizi 
alarak mevzuatımıza göre ürünlerin üretilip belgelendirilmesi yönün-
de onları yönlendirerek bizim malımıza müşteri olmaları sağlanıyor. 
Bu şekilde bizim denetim sistemimiz devam ediyor. 

Celal Toprak: Çok teşekkür ederiz. İstanbul Ticaret Borsası Meclis 
Üyesi Emin Demirci Bey ile devam edelim. Bu konuları çok yakından 
takip eden bir isim. Buyurun Emin Bey, söz sizin.
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Emin Demirci
İstanbul Ticaret Borsası 

Meclis Üyesi 

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Emin Demirci

Pestisit; tarım ürünlerinde verimliliği ve belli ölçüde kaliteyi artırmak, 
hastalıklardan, zararlılardan ve yabancı otlardan korumak için kim-
yasal ilaçlarla yapılan zirai mücadeledir. Dünyada ve ülkemizde tarım 
ürünlerinin korunmasında en çok tercih edilen bir yöntemdir. Pestisit 
kullanımının gıda güvenirliği açısından en önemli riski bilinçsiz kul-
lanımdır. Kimyasal ilaçların bilinçsiz ve kontrolsüz kullanımı, birçok 
olumsuz sonucu beraberinde getiriyor.  Zararlıları daha dirençli hale 
getirmektedir. Toprak, su, hava ve çevre kirliliğine sebep olmaktadır. 
Tarım ürünlerinin bünyesinde kalıntı olarak insan ve hayvan sağlığı-
nı olumsuz etkileyerek birçok hastalığa yol açmakta, gıda güvenliğini 
tehdit etmektedir. Ekonomik açıdan tüm üretim girdi maliyetleri yapı-
larak hasat edilip piyasaya arz edilen ürünler, ülke ekonomisine katkı 
yapacakken, pestisit oranı yüksek olduğundan imha edilerek israf edil-
mekte, ülkeyi ekonomik zarara uğratmaktadır. Türk tarım ürünlerinin 
dünya pazarındaki prestijine zarar vererek ihracatı olumsuz etkilemek-
tedir. Türkiye’nin her bölgesinde çeşitli tarım ürünleri üretilmektedir. 
Her il ve ilçede Tarım ve Orman Bakanlığı İl ve ilçe Müdürlükleri mev-
cuttur. Bu avantajı kullanarak tarım ürünlerinin ekiminden hasadına 
kadar olan süreçte denetim ve kontrolleri tarlada, çiftçi ve üreticilerin 
deposunda yapması gerekir. Piyasaya arz edilen pestisit kalıntılı ürün-
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lerin satış noktalarında denetiminin yapılması kısmi çözüm olacaktır. 
Yani asıl kaynağında piyasaya arz edilmeden müdahale edilmesi gere-
kir. Üretim bölgelerinde pestisit kullanımı konusunda yapılan hatalar; 
Kimyasal ilaçların referansla kulaktan dolma kullanılması, prospek-
tüsünde yazan kullanım dozajlarına uyulmaması, ürünlerin hasat za-
manından önce uygulanması gereken sürelere uyulmamasıdır. Ayrıca 
bazı tarım ürünlerine destek verilmediğinden üretici destek verilen 
ürünü beyan ederek teşvik alıyor. Ancak tarlada başka ürün üretiyor. 

Tarım Bakanlığı tarafından kullanımı yasaklanmış ve satışı durdurul-
muş ilaçların kayıt dışı satılması ve kullanılması, izin belgesi bulun-
mayan zirai ilaç satış noktalarının olması kayıt dışı satışlar nedeniyle 
ilaç kullanan çiftçi ve üreticilerin belirlenememesi, yasaklanmış ilaçlar 
whatsapp üzerinden gruplar oluşturularak internet üzerinden kontrol-
süz ve kayıt dışı satış yapılması da önemli sorunlardandır. 

Pestisit konusunda üniversite ve akademik camianın değerli çalışma-
ları mevcuttur. Sivil toplum kuruluşları, Oda ve Borsalar, Sanayi kuru-
luşları, ara tarım ürünü işleyicileri, paketleme ve işin ticaretini yapan 
tüccarlar, perakende sektörü devletin öncülüğünde bu önemli konu-
yu gündemde tutarak çözüm üretmelidir. Başka türlü doğa ve toplum 
sağlığı korunamaz. 

Çözüm önerileri konusunda şunlar söylenebilir; tarım arazilerinin 
ekiminden hasadına kadar olan süreçlerin yakından takip edilmeli 
ve yoğun denetim yapılmalıdır. Ayrıca ekili alana göre kontrollü ilaç 
verilmelidir. Her bölgede çiftçi ve üreticiler eğitilmeli ve çiftçilere, 
pestisit kullanım sertifika verilmelidir. Üretim bölgelerinde faaliyet 
gösteren zirai ilaç firmaları denetlenmeli, kayıt dışı çalışan firmalar 
engellenmelidir. ÇKS sisteminde kayıtlı çiftçi ve üreticilerin destekleri, 
hasat sonrası ürüne göre verilmelidir. Denetim ve kontrolleri yapılan 
sorunlu ürünün imha edilmesi gerekmektedir.

Celal Toprak: Teşekkür ederiz. Özellikle pestisit konusunda Türki-
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ye’nin çok çok bilgilendirilmesine ihtiyaç olduğu görüşündeyim. Bu 
konuda girişimlerinizi, açılışta söylediğiniz cümleleri önemsedim 
açıkçası. Şimdi sözü İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Şerafettin 
Taştan’a vermek istiyorum.
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Şerafettin Taştan 
İstanbul Ticaret Borsası 
Meclis Üyesi

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Şerafettin Taştan

Tüketim ve yemek alışkanlıklarımız çok hızlı bir şekilde değişmektedir. 
Yakın tarihe kadar dışarıda yemek yemenin lüks sayıldığı bir dönem-
den bugün neredeyse evlerde yemeğin pişmediği bir döneme geçmiş 
bulunuyoruz. Öngörülerimize göre yakın bir gelecekte ev projelerin-
de mutfak için ayrı bir yer belirlenmeyecek,  bunun yerine dışarıdan 
paket olarak gelen yemeğin yendiği daha küçük alanlar olacak. Paket 
yemeğin sektörel olarak geldiği nokta da bunun bir ispatıdır. Elbette 
hepimizin malumu olduğu üzere bu hızlı ve büyük değişim pek çok 
yasal ve yapısal problemleri de beraberinde getirmiştir. Bu problemleri 
üç ana başlık altında toplayabiliriz: Bunlardan birincisi mevzuat boş-
luğu, ikincisi sektörün eğitim ihtiyacı, üçüncüsü sektördeki denetim 
sıkıntılarıdır. 

Mevzuat konusunu ele alırsak şunları söylememiz mümkündür: Do-
ğumdan ölüme kadar bütün insanların temel ihtiyacı olan beslenme 
alanında çok güçlü bir idari müessese kurulması lazım. Bunun adına 
ister Gıda Bakanlığı diyelim ister Genel Müdürlük diyelim, çok iyi bir 
planlamaya ihtiyaç duyulmaktadır. Gıda ile ilgili bütün iş kollarının 
ruhsat ve yapısal mevzuatı ivedilikle güncellenmelidir. 
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Günümüzde hemen her yerde yemek üretimine şahit oluyoruz. Çay 
bahçelerinde, büfelerde, kafelerde,  okulda, hatta markette ve fırında 
bile üretim yapılıyor. Bu farklı müesseselerin kuruluş, ruhsat ve dene-
tim mevzuatları güncellenmelidir. 

Eğitim konusuna değinecek olursak; iyi planlanmış ve çalışılmış bir 
mevzuata göre hangi alanlarda eğitim verilmeli? Sorusuna cevap ara-
malıyız. Eğitim süreçleri öncelikle işverenin eğitimi ile başlamalıdır. 
Her şeyin başı sağlık ise sağlığın da olmazsa olmazı güvenli gıdadır. 
Bu güvenli gıdayı üretecek yetkililerin de bu işin sadece ticaret ol-
madığının aynı zamanda toplumu ve gelecek nesilleri ilgilendiren bir 
alan olduğunun bilincine varmalıdır. Eğitim alanında ikinci olarak 
gıda personeline yer verilmelidir. Gıda alanında mutfaktan yetişenler, 
gıda ile ilgili teknik konuları bilmiyor. Okullarda yetişenler de mut-
fağı bilmiyor, kullanılan malzemeyi tanımıyor. Dolayısıyla personelin 
hijyen, sağlık, gıda güvenliği, iş başı eğitim gibi teknik alanlarda eğiti-
mine ihtiyaç duyulmaktadır. Bu konuda, gerek lise gerekse üniversite 
kurumlarının yeterli düzeyde eleman yetiştiremediği de bir gerçektir. 
Bugün geldiğimiz noktada dünyada her yıl 2 milyon 200 bin kişi gıda 
kaynaklı hastalıklar sebebiyle yaşamını yitirmektedir. Gelişmiş ülke-
lerde nüfusun yüzde 30’u gıda kaynaklı hastalıklara yakalanmaktadır. 
Gelişmekte olan ve azgelişmiş ülkelerde bu rakamın ne olduğunu varın 
siz tahmin edin. Bugün dünyada hızla yayılan ve ülkemizde de maale-
sef korkunç rakamlara ulaşan kanser ve otizm hastalıklarında, birinci 
sebebin beslenme ve katkı maddeleri olduğu tıbben ispat edilmiştir. 
Diğer taraftan; bu işin ekonomik boyutu korkunç rakamlara ulaşmış-
tır. Sağlık Bakanlığının bütçesinin 500 milyarın üzerinde olduğunu 
görüyoruz. Hastalar milyonlarca lirasını tedavi olmak için harcıyor. 
Hâlbuki sağlığı korumanın en etkili ve en ucuz yolu önleyici sağlık 
hizmetleridir. Asıl olan insanın hasta olmasının önlenmesidir. Bu da 
ancak sağlıklı ve güvenli gıda ile sağlanabilir. 

Geldiğimiz noktada maalesef iş dünyası ve tüketici nezdinde itibar edi-
len gıda güvenliği belgesi yok. Ne Helal Gıda Sertifikası, ne TSE ne de 



20

BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR

İSO 9000 belgelerinin bir itibari kalmamıştır. Gıda güvenliği alanında 
diğer bir problem etiket hileleridir. Yüzde yüz dana, organik meyve 
suyu, sızma zeytinyağı gibi müşteriyi yanıltıcı etiketler bu alandaki gü-
venliği zaafa uğratıyor. 

Denetim alanı da gıda sektöründeki üçüncü problemli alanımız. İyi 
bir mevzuat çerçevesinde kurgulanan sistemde denetim elemanları, 
alanlarına göre iyi yetiştirilmelidir. Her sektörün kendine göre kritik 
kontrol noktaları var. Büfe farklı, market farklı, süt ürünleri alanı fark-
lı, pastaneler farklı. Bu alanlara göre yetiştirilen donanımlı ve liyakat 
ehli denetim elemanları olmalıdır. Bu denetmenler, denetlemenin ceza 
ve tutanaktan ibaret olmadığını bilmeli, gıda güvenliğinin sürekliliği-
nin farkında olmalıdır. Eğitimin ve denetimin amacının insan sağlığı 
olduğunun bilincinde olmalıdır. Sektörde maalesef öyle denetim ele-
manlarına rastlıyoruz ki hava perdesini klima zannediyor. Denetlediği 
yerin hassasiyetlerini ve kriterlerini bilmiyor. 

Celal Toprak: Çok teşekkür ederiz. Şimdi sözü İstanbul Ticaret Borsa-
sı Meclis Üyesi Osman Berberoğlu’na bırakmak istiyorum. 
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Osman Berberoğlu
İstanbul Ticaret Borsası 

Meclis Üyesi 

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Osman Berberoğlu

Sayın Başkanım, Sayın Genel Müdürüm ve Değerli Katılımcılar, hepi-
nizi saygıyla selamlıyorum. Benim bildiğim tek bir iş var o da zeytin-
cilik... Bundan dolayı zeytinyağında yaşanan tağşiş konusuna dikkat 
çekmek istiyorum. Şimdi bu tağşiş nedir? Kısaca özetlemek gerekirse; 
tağşiş karışım demektir. Çıraklık yıllarımızda Eminönü’nde “mahluk 
yağlar” olarak tabir edilen bir yağdı. Şimdi natürel sızma zeytinyağına 
Ayçiçek yağı, mısır özü yağı, soya yağı, pamuk yağı gibi bitkisel yağlar 
ilave edilerek karışım adı altında tağşiş uygulanmakta. Güncel olarak 
baktığımızda maalesef en çok tağşiş zeytinyağında yapılıyor. Balda da 
tağşişe sıklıkla rastlıyoruz. Anlamadığım nokta; biz nasıl olurda bu 
sağlıklı ürünleri bu kadar sağlıksız hale getirebiliyoruz. Bu düşünce 
beni derinden etkiliyor.

Son dönemlerde basında da gördüğümüz kadarıyla pirina yağı ve sala-
ta yağı adı altında sanki zeytinyağıymış gibi piyasaya sahte zeytinyağ-
ları sürülüyor. Bunların çok acil denetlenmesi gerekiyor.  Pirina yağı 
tenekesinin üstünde zeytinyağını andıracak her an gibi bir şey olma-
ması gerekiyor. Salata yağı dediğimiz sanki sofralık sızma yağmış gibi 
tanıtılıyor. Bunlar yanlış ve denetlenmesi gerekiyor. 
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Bu pirina yağı ne oldu da son dönemlerde bu kadar popüler? Esasen 
pirina yağından sabun ve kimya sanayii faydalanır. Daha sonrada bun-
lar yakacak olarak kullanılır. Günümüzde ise pirina yağını yeni tekno-
lojiler vasıtasıyla dönüştürerek çok kıymetli bir yağmış gibi piyasaya 
sürüyorlar ve basını da kullanarak reklam yapıyorlar. Bunlar oluyor 
maalesef. Geçen gün bir televizyon programına çıktım, “Zeytinyağı pi-
rina yağı değildir” dedim. Ancak beklenmedik tepkiler aldım. 

Zeytinyağı sağlık açısından da bütün doktorlarımızın önerdiği bir 
ürün. Akdeniz tipi tüketimin ve zeytinyağının faydaları tarihsel olarak 
belli. Bu nedenle piyasaya sürülen bu yağların denetlenmesi gerektiği-
ne inanıyorum.

Bu yıl çok büyük bir ürün bekliyoruz. Zeytin plantasyonlarımız arttı. 
Maalesef Türkiye’de zeytinyağı tüketimi 2 kg. civarında. Bunu arttıra-
lım diyoruz ancak doğru bir şeyler yapamamanın üzüntüsü içerisin-
deyiz. Diğer taraftan;  Gümrük Birliği anlaşmasıyla zeytinyağına 1,18 
ile 1,32 arasında asitliğe göre gümrük uygulanıyor. Artık bunların 
ürünlerimiz artıyor ürünlerimiz var ve bize yetiyor. Fazlasını da ihraç 
etmemiz gerekiyor. Bizim Avrupa Birliği’nde 5 milyon insanımız var. 
Avrupa Birliği’nin ortalama zeytinyağı tüketimi 15 kg. Gümrük duvarı 
olunca zeytinyağımızı satamıyoruz. Kota açılmıyor. Bu konuyu çözer-
sek Türk zeytinciliğinin önü daha da açılacaktır. Avrupa Birliği’nden 
ayrılan İngiltere örneğini paylaşayım. İngiltere’nin bir tek zeytin ağacı 
yok. Bize Avrupa Birliği’nin uygulamalarını uyguluyor. Son günlerde 
ziyaretlerde bu gümrük duvarlarıyla ilgili toplantıların olduğu kula-
ğıma geliyor. İnşallah buradan hiç olmazsa bir ada ülkesi de olsa bir 
kazanımdır diye düşünüyorum. 

Celal Toprak: Osman Bey, çok teşekkür ederiz. Bilgi dolu bir konuş-
maydı. Şimdi sözü tekrardan Hakkı Bey’e vermek istiyorum. Buyurun, 
söz sizin.
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T.C. Ticaret Bakanlığı Ürün Güvenliği ve Denetleme Genel Müdürü 
Hakkı Karabörklü

Bütün konuşmacılara, güzel konuşmalarından dolayı teşekkür ediyo-
rum. Ben izninizle aldığım birkaç not üzerine konuşmak istiyorum. 
Şimdi Şerafettin Bey çok güzel bir sıralama yaptı. Yasal mevzuat, eğitim 
ve denetim olarak. Denetim en sona kaldı. Çünkü gerçekten en önem-
lisi mevzuat ve eğitim. Bende konuşmamda bahsettiğim üzere Türki-
ye’de yasal mevzuat her yönüyle Avrupa Birliği ile bire bir aynı. Sürek-
li de güncelleniyor. Birazdan değineceğim e-ticarete konu ürünlerin 
denetimi ile ilgili mevzuatımız hazırlandı. O da yayınlanmak üzere. 
Yine yüzde yüz hibe olacak şekilde 2 milyon 250 bin Euro’ lük Avrupa 
Birliği projesi aldık. Burada e-ticaretin merkezi bir yerden yapılma-
sı adına yönelik bir yazılım yaptıracağız. O konularda bir farkındalık 
arttırmayla ilgili çalışmamız mevcut. Dolayısıyla mevzuat konusunda 
ben bir eksiklik görmüyorum. Esas sorun bence Türkiye’deki eğitim-
sizliğin ya da para kazanma hırsısının çok fazla ön planda tutulması. 
Eğitim düzeyi yükseldikçe bilinç düzeyi artıyor o çok doğru. Ama bir 
yandan da bilerek bu işlerin yapılması, bilerek haksızlık yapılması, bi-
lerek güvenli ürün ihraç edilip üretilmemesi ya da piyasaya arz edil-
mesi konusunda sorunlarımız var. Denetimde bu yüzden aksıyor. Biz 
hemen hemen her gün 12 tane firmayla yüz yüze görüşüyoruz. İthal 
edilen ürün uygunsuz. CE işareti ve test raporu yok. Ürünün uygun-
suz olduğunu, bu ürün güvenliğinin vergisel bir boyutu olmadığını, 
paradan çok sağlık güvenliğimizin tehdit altında olduğunu akşama ka-
dar anlatıyorum. Yani 500 bin dolarlık ürünün iade edilmesinden bir 
vatandaşımızın yaralanmasının ya da ölümüne neden olmasının çok 
daha önemli olduğunu belirtmeye çalışıyoruz. Ancak yine de sonuç 
alamıyoruz. Onun için bizim Devlet ve STK’larla iş birliği içinde bu 

KAPANIŞ
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konunun üzerine gitmemiz gerek. Geçen hafta biz Samsun Bafra’da bir 
okulda ürün güvenliği haftası düzenledik. Bu 6 aylık bir sürecin sonu-
cu. Milli Eğitim Bakanlığı’yla bir protokol imzaladık. Türkiye’deki bü-
tün okulları kapsayan ortaokullar düzeyinde bir resim yarışması, lise-
ler arasında da bir karikatür yarışması düzenledik. Birincilere dizüstü 
hediyesi verdik. Çok sınırlı imkânlarla, kendi cebimizden katılımcıla-
rın öğle yemeklerini finanse ettik. Sadece bu bilgisayarları falan döner 
sermayeden karşıladık. Birincilere dizüstü bilgisayar, ikincilere bisiklet 
ile scooter verdik. Üçüncülere tablet verdik. İl düzeyinde birinci olan 
öğrencilerimize kulaklık verdik. Şimdi bunu en az 50-60 tane öğrenci 
bunu incelemiştir. Okumuştur, nedir? Ne değildir? Çünkü karikatürle-
rin üzerine baktığımızda CE işareti yazıyor. TSE markası yazıyor. Ürün 
güvence kanunu yazıyor. Bu işte eğitimin bir parçası olsun diye.  Aynı 
şekilde ürün güvenliğinin askeri düzeyin ötesine geçen, yenilik getiren 
ürün üreten firmalarımıza da, Kobilerimize de bir ödül verdik. Bunla-
rın hepsi bilinçlendirmeyi, farkındalığı arttırmayı arttırabilmek adına 
yapıldı. İnşallah bunu her yıl yapacağız. Bu nedenle meslek kuruşla-
rının, sizlerin yaptığı katkılar, Borsalarımızın ve Odalarımızın çalış-
maları gerçekten çok önemli. Bir kişiye bile ulaşabilirsek, bu amacına 
ulaşıyor demektir.

Doğru denetim konusu da önemli. Biz Bakanlık olarak denetmenle-
rimizi, mesleki durumuna göre işe alıyoruz. Az önce Şerafettin Bey’in 
dediği gibi bazı denetmenler ürünleri tanımıyor. İşte kimya mühen-
dislerine daha çok tıbbi cihazlar, oyuncaklar, tekstil konusunda ziraat 
mühendislerini tarım ürünleri gibi mesleklerine uygun, ürün grupla-
rına yetkilendiriyoruz. Biz bütün Bakanlıklarda ürün denetmeni adıy-
la tek bir unvanda denetim yapılsın dedik. Fakat bu yapılmadı. Bizim 
denetmenimiz o ünvanlıydı. Tıbbi cihaz denetmeni o unvanda. Diğer 
Bakanlıklarımız bu unvanları olmadan tek bir unvan altında değil. 
Mühendisler eliyle, düz memurlar eliyle onları yetkilendirerek bu işleri 
yapmaya çalışıyorlar. Bunun tek bir unvan altında yapılmasının önem-
li olduğunu düşünüyoruz.

Tarım Bakanımız toplam bu ürün güvenliği denetimi yapan personel 
sayısını yaklaşık 10 bin olarak açıkladı. Bunun 7.500’ü Tarım Bakan-
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lığı’nda. Çünkü gıda tarafı çok daha yaygın bir alan ve anlık denetim 
gerektiriyor. Hepsi konusunun uzmanı diye biliyorum. 

Diğer bir konuda, bilinçlenmenin düşük olması. Yasalara uymayan ço-
ğunluk var ise, devletten bir şeyleri kaçırmanın kar sayıldığı bir mantık 
var ise, bunlar ayıplanmıyorsa maalesef denetim amacına ulaşamıyor. 
Denetimcilerin ve doktorların karşılaştığı sorunları görebiliyorsunuz. 
Bir firmamız çok iyi çalışıyor. Devlet onu korumaya çalışıyor. Ürün 
güvenliği dürüst üreticiyi korumak için önemli. Bildiği halde ihbar et-
meyerek, ispiyonculuk yapmayayım diyerek, bir kenara çekilirse devlet 
bir yere kadar ondan sonra kavga gürültü başlıyor. Bu nedenle meslek 
kuruluşlarımıza çok büyük görev düşüyor.

Belki biliyorsunuzdur, 7-8 Bakanlık kendi görev alanına giren ürünler-
le ilgili teknik düzenlemesini hazırlasın, uygunluk değerlendirmesiyle 
ilgili görevlerini yapsın, ancak denetim tek elden, bağımsız otoriteler 
tarafından yapılsın diye bir çalışma yaptık. Denetimler bütün ürünler-
le belirlenen kurum tarafından yapılsın diye düşündük. Taslak hazırla-
dık, hem kararname hem kanun taslağı. Ancak ilgili Bakanlıklarımızı 
bu konudan ikna edemedik. Halen daha planlar da mevcut. Eğer bu 
şekilde bir yapılanma olursa, tek ünvanlı personelin yaptığı bir dene-
tim gerçekleşmiş olacak. 

Emin Bey’in konuşmalarından birkaç noktaya değinmek istiyorum. 
Pestisit konusunda bazı sorunlarımız var. Biz en azından ihracat ta-
rafında sorunu çözebilirsek, iç piyasaya da ön ayak olacağı düşünce-
sindeyiz. Ürün güvenirliği kanunda biz ihracatçıyı sorumlu kıldık. 
Üretici zaten gıda kanunuyla, ürün güvenliği konularında yükümlü-
lükler var, bide çapraz denetim olsun diye, yükümlülüğü ihracatçı-
ya verdik. Dedik ki; bir ürünü ihraç eden firma, kişi, ürünün uygun 
olmasından, güvenli olmasından sorumludur. Bir yıldan fazladır bu 
yaptırımları uyguluyoruz. Şuanda 27-28 firmaya cezai müeyyideye 
uyguladık. Fakat orada da karşımıza bu kez yargı çıktı. İhracatçı diyor 
ki ben üretimi, Türk piyasasına göre gerçekleştirdim. Biz ihracatçı bu 
işten sıyrılmasın diye onları yükümlü tuttuk. Fakat ihracatçı diyor 
ki, ben bunu üretmiyorum, üreticiden alıyorum. Hâlbuki normal-
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de üretici dediğim gibi oraya yönelik üretmediği için sorumluluktan 
kurtulabilir. İhracatçının bundan sorumlu tutulması gerekir. Fakat 
mahkeme geçen haftaki davada, firmayı haklı buldu. Şimdi biz onun-
la ilgili çalışıyoruz. Bu konuda toplantıya, Adalet Bakanlığı’nı davet 
ettik. Adalet akademisinde ürün güvenliği ile ilgili kanunu, mevzu-
atı anlatmak istiyoruz. Ders olarak koydurup anlatacağız. İnşallah o 
konuda söz aldık. Yani ben ihracat yapayım da gerisi ne olursa olsun 
anlayışı olduğu sürece, biz maalesef bir yol kat edemeyiz.

Az önce dediğim gibi çevrimiçi ortamlarda büyük bir başıboşluk var. 
İnternetten satılan ürünlerin sorumlusuna ulaşmak daha zor. Onun 
için işte biz o bahsettiğim projeyi Ekim – Kasım gibi devreye sokaca-
ğız. Bir yer sağlayıcı, yani bir ürünün satılması için, işte hizmet sağla-
yıcı, internet ortamı sağlayıcı, bunlar tedarikçi olarak da geçiyor. Eğer 
kendi ürünü satıyorsa zaten imalatçı olarak yok. Eğer bir üretici başka 
üreticinin ürettiği ürünü aracılık yaparak satmasına aracılık yapıyorsa, 
bu kez de dağıtıcı olarak sorumlu olacak. Oradan satın alma suretiyle 
numune alma kuralını getirdik. Yani denetçi gidecek internetten bir 
ürünü satın alacak. O numune yerine geçecek. Normalde biliyorsunuz 
numune alma kuralları farklı. Yarın bir gün mahkeme der ki; sen bunu 
satın almışsın, bu numune olarak alınmamış ki diye. Ama biz onun 
da yolunu kapatmak için satın alma yoluyla ve gizliliğini satın alma 
kuralını getirdik. 

Osman Bey’de tağşiş konusuna değindi. Konuyu gündeme getirdiğin-
de çok büyük tepki gösterdiklerinden bahsetti. Bakın bu söylem bile 
bizim içinde bulunduğumuz sıkıntının bir özeti. Doğruyu söyleyeni 9 
köyden kovarlar. Siz bir yanlışı söylüyorsunuz ama birilerinin menfa-
atine dokunduğu için onlar sizi engellemeye çalışıyor. Hâlbuki takdir 
edilmesi gereklidir. Yanlışların üzerine gidenin takdir edilip, bu alan-
da daha çok çalışılmasının sağlanması lazım. Ancak süreç yine dönü-
yor dolaşıyor, top yekûn para kazanma amacıyla hareket edilmesine 
geliyor. Bunun ikinci planda olması, usulüne uygun üretim yaparak 
ihracat yaparak, faaliyette bulunarak, para kazanmanın daha önemli 
olduğunu anlatmak gerek. Ben bu kapsamda yine bu eğitimlerin, se-
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minerlerin, toplantıların çok faydalı olduğunu ifade ederek, bütün bu 
yaptığınız faaliyetler için, emekleriniz için, teşekkür ediyorum. Saygı-
lar sunuyorum. 

Celal Toprak: Biz teşekkür ederiz. Oturum başlamadan ifade ettiğim 
gibi, böyle bir kurumun varlığı bizi aslında tüketici olarak, anne olarak, 
baba olarak çok mutlu etmişti. Kurulduğundan bu yana da yakından 
takip ediyoruz. Şimdi konuşmacıların ekleyecekleri kısa notlar varsa, 
onları almak istiyorum. Sanıyorum Emin Bey birkaç ekleme yapacak. 
Buyurun Emin Bey söz sizin.
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İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Emin Demirci

Çok teşekkür ederim Sayın Genel Müdürüm. Aslında bazı uygulama-
lar zannediyorum devletin göz yummasıyla ortaya çıkıyor. Normal-
de birçok firmamız, İSO 22000 Kalite Sistemi’ne göre çalışıyor. Şuan 
zincir marketlerle çalışan firmalarımızın, sürekli bir bağımsız denet-
çi tarafından denetimi söz konusudur. Şimdi sizin sözün ettiğiniz ih-
racatla ilgili sorumluluğu, yani yurt dışına satılacak olan Türk ürün-
lerinin sorumluluğunu burada ihracatçıya verirseniz, öbür tarafta iç 
piyasadaki kendi vatandaşımızı korumayız. Gelen ürünlerin de za-
man zaman iç pazarda satıldığı ile ilgili çeşitli söylemler de oluyor. 
Bence bu daha temelinden çözülmesi gereken bir olgu olmalı. Kayıt 
dışı çalışan birkaç tane yemek üretim tesisinin olmasını arkadaşlara 
bahsettiğimiz de, bunu bize ihbar edin şeklinde yorumlar alıyoruz. 
Aslında Sayın Genel Müdürüm, zaten Belediyelerimiz, zabıtalarımız 
bu kaçak çalışan noktaları biliyor. Dolayısıyla biz burada ihbarcı du-
rumuna düşüp, kendimize aynı zamanda da biraz önce bahsettiğiniz 
gibi düşman edinmiş oluyoruz. Neden beni ihbar ettin diye?

Bir başka küçük ilave daha edeyim. Türkiye’de kırmızıbiber en çok 
bilinen ve en çok tüketilen baharattır. Efendim bir standart var. Türk 
Gıda Kodeksi Baharat Tebliğine göre, pul biberin işlenmesi yüzde 7 
tuz, toplam yağ oranı yüzde 118, rutubet değeri de yüzde 15. Şimdi 
bu standart ama bu standardın dışında, yine üretim bölgelerimiz-
den yağ oranı yüzde 24, rutubet değeri yüzde 18-20 olan binlerce 
ton ürün satılıyor. Binlerce ton ürün satıldığında, kimi kime şikâyet 
edeceksiniz. Zaten binlerce ton piyasaya ürün aktarılıyor ve bunun 
kaynağı belli. Birçok toplantılarda da Sayın Genel Müdürüm günde-
me geldi. Maalesef bu konuda bir adım atılamadı. Burada şunu da di-
yebilirler. Kebapçının, vesairenin kullandığı bir üründür. Bu ürünün 
üretim tarihinden itibaren son kullanma tarihi 3 ay olabilir. Bunu 
satabilirsiniz yasal hale getirebilirsiniz. Yani böyle uzun süreli 2 yıllık 
tarih vermezsiniz. Ya böyle bir çözüm getirirsiniz ya da gerçekten 
yasaklarsanız. Şimdi bu tür aksaklıklar var. Bunları görmemezlikten 
gelindiğinde çok fazla bir mesafe alamıyoruz. O zaman bir haksız 
rekabet de oluyor. Bir tarafta birileri uygunsuz bir ürünü satarak, 
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para kazanıyor. Yani rekabet avantajı sağlıyor. İşini dürüst yapanlar 
ürününü satamadığı için hayır kurumuna geçiyorsunuz. Daha birçok 
baharat ürününde taklit, tağşiş konusunda söyleyeceğimiz çok şeyler 
var ama bununla yetinmiş olayım. Teşekkür ederim.

Celal Toprak: Bu arada Onur Bey’in hem bir sorusu hem de bir öne-
risi var. İnsan kaynakları ile ilgili sorusunu Biz Hakkı Bey’e ileteceğiz. 
Önerisini de değerlendirmeye alacağız. Çok teşekkür ederiz. Sözü Şe-
rafettin Bey’e vermek istiyorum. Buyurun efendim.  
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İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Şerafettin Taştan

Başkanım, kıymetli Genel Müdürüm çok teşekkür ediyorum. Çok gü-
zel bilgiler aldık. Ben gıda kodeksi ile ilgili kısa vadede çok güzel işler 
yaptığınıza da şahidim. Fakat kast etmeye çalıştığım gerçekten bir ya-
malı bohça gibi oldu. Gerçekten yapısal ve ciddi bir reforma ihtiyaç 
var. Bakın kıymetli Genel Müdürüm, benim yemek üretimi yapan fir-
mam var. Mevzuat benden kırmızı ete, beyaz ete ve şarküteriye ayrı 
ayrı depo istiyor. Yine sebze meyveye başka depo istiyor. Paslanmaz 
malzemeden kırılmaz cama kadar istemleri oluyor. Fakat aynı stan-
dartta, aynı işi yaptığımız restoran, çay bahçesi, büfelerden istenmiyor. 
Buralardan her gün yüz binlerce, milyonlarca insan besleniyor. Do-
layısıyla ruhsatlarda standartların gelişmesi ve buradaki denetimlerin 
olması gerekiyor. 

İkincisi bilerek hile yapanlar oluyor. Çoğu ülkede gıdaya bilerek hile 
yapanları artık neredeyse cinayete teşebbüs varana kadar ceza ile yar-
gılıyorlar. Ama bizdeki cezalar hemen hemen yok denecek kadar. Bu-
radaki cezaların çok ciddi caydırıcılığı ve karşılığı olmalı. 

Bir de patronların eğitimi derken, büyük bir dünya devi bir hamburger 
firması bir franchise vereceği zaman, önce patronu 6 ay eğitime tabi 
tutuyor. 

Kıymetli Müdürüm bu denetimler sadece bir ceza bir tutanak tut-
maktan daha ileriye gitmeli. Çünkü bakın Türkiye›de yaklaşık her yıl 
18 milyon ton gıdayı çöpe atıyoruz. Bu çok ciddi bir rakam… Sağlık 
Bakanlığı’nın harcadığı bütçeyi az önce zikrettim. Dolayısıyla bu tür 
yapılanmaların çok önemli olduğu kanaatindeyim. 

Celal Toprak: Şerafettin Bey, çok sağ olun. Umarım çok verimli bir 
toplantı olmuştur. Gerçekten ürün güvenliği konusunda iyi bir beyin 
fırtınası yaptık diye düşünüyorum. Hakkı Bey’in altını çizdiği gibi, 
böyle bir toplantı iki toplantıyla olacak mesele değil. Böyle ilmek il-
mek, belki bu işi örmek gerekiyor. 50 kişi, 100 kişi, 1000 kişi neyse böy-
lelikle onların çok fazla bu tür bilgilendirmeler yaptıklarını biliyorum. 
Çok teşekkür ediyorum.



31

TÜRKİYE’DE GIDA GÜVENLİĞİ

T.C. Ticaret Bakanlığı Ürün Güvenliği ve Denetleme Genel 
Müdürü Hakkı Karabörklü

Vaktimiz varsa ben hemen Emin Bey’in değindiği iç piyasada vatan-
daş korunmuyor sözleriyle ilgili birkaç kelime etmek istiyorum. Emin 
Bey, konuşmamda da bahsettiğim gibi içerideki mevzuatlar zaten yüz-
de 100 Avrupa Birliği ile uyumlu. Benim oradaki ihracatçı sorumlu 
tutuyor, dediğimiz ilave olarak, o ülkenin ithalatçı ülkenin mevzuatına 
uygun. Normalde esas olan şu; ithalatçı ülkenin mevzuatına göre oraya 
mal, üretim yapmak. Yine bahsettiğim gibi, bizim sistemimiz artık ka-
liteli. Yapımız çok gelişmiş olduğu için bugün, Ortadoğu ve Afrika bi-
zim CE işaretini tanıyorlar. Türk mevzuatına göre üretilen ürünleri, 
kendi mevzuatlarına göre şart koşmadan alıyorlar. Dolayısıyla bizim 
vatandaşımızın Avrupa Birliği ihracat ürünlerde zaten kurallarımız 
katı. Diğer ülkelere ihraç edilecekler de bu kurallar işlemiyor. En 
azından diyoruz ki güvenli olacak. Alıcıyı yanıltıcı bilgi içermeyecek. 
Tağşiş olmayacak. 

İkincisi denetim. Yine söyleyeyim zor iş. Biz bugün gıda güvenliği 
kanununa dedik ki, İçişleri Bakanlığı’ndan gerektiği zaman, denetim 
birimlerimiz bir polis eşliğinde denetime gitsin diye hüküm koyduk. 
Fakat İçişleri Bakanlığı kabul etmedi. Ancak denetmenler, inanın 
denetimde o kadar çok sorunla karşılaşıyorlar ki anlatılmaz. Ayrıca 
can güvenlikleri yok. Bu konularda böyle bir sıkıntılar var maalesef. 
Ama bunu da aşmak zorundayız. Yani neticede yan kesiciye, hırsıza, 
dolandırıcıya yani sistem dışında çalışanlara karşı devlet ve özel sek-
tör olarak hep birlikte hareket edeceğiz. Bunun üstesinden geleceğiz. 
Onların bizi sindirmesine müsaade etmememiz lazım. 

Şerafettin Bey’in bu ruhsatlarda standartlar ile ilgili konuları biliyor-
sunuz. Biz ürün güvenliğini genel olarak ülke düzeyinde koordine 
ediyoruz. 8 Bakanlığın kendi görev alanına giren ürünlerle ilgili yet-
kileri var. Şunu ben hep söylüyorum. Şimdi burada öneriler geliyor. 
Onları biz değerlendir ederiz. Neticede bir eksiklik görülüyorsa, bir 
yerde bir yanlışlık görülüyorsa, daha iyi bir çözüm enerjisinin olduğu 
düşünülüyorsa, bunun üzerinde çalışırız. Bize gelen her başvuruyu, biz 
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enine boyuna değerlendiriyoruz. Acaba bu olursa daha iyi olur mu? 
Eksiği olur mu? Artısı mı fazla, eksiği mi fazla? Bu yüzden sizin anlat-
tığınız konular biliyorsunuz. 

Tarım ürünlerinde gıda ürünlerinde ruhsatlandırma konusunda çok 
detay bilgim yok. Orada Tarım Bakanlığımız yetkili. Biliyorsunuz 
ürünler ilgili standardı teknik düzenlemeye göre üretmesi beklenir. 
Üreticiden bunun üretim aşamasında, güvenliğini sağlamak için stan-
dart teknik düzenleme oluşturulmuştur. Riskli ürünlerde 3 taraf belge-
lendirme, kuruluşlarının müdahil olması zorunludur. Onun için ora-
da ruhsatlandırma yerini 3 taraf belgelendirme kuruluşları alır. Daha 
sonra denetim ayağı. Siz isterseniz Tarım Bakanlığına, isterseniz bize 
de yazabilirsiniz. Biz genel koordinasyonda sorumlu olduğumuz için 
bunu güvenliği değerlendirme kurulunda gündeme getiririz. İlgili olan 
bakanlar da resmi yazıyla yazar, sonucu da alır size iletiriz. O konuda 
da her zaman kapımız açık. 

Celal Toprak: Biz teşekkür ederiz efendim çok güzel şık bir açıklamay-
dı. Ben kapanış için sözü Bülent Başkan’a bırakıyorum.
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İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Değerli konuklarımız, İstanbul Ticaret Borsası adına; Kıymetli katı-
lımlarından dolayı Ticaret Bakanlığı Ürün Güvenliği ve Denetimi 
Genel Müdürü Hakkı Karabörklü’ne, İstanbul Ticaret Borsası Meclis 
Üyesi Emin Demirci’ye, İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Şerafet-
tin Taştan’a, İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Osman Berberoğ-
lu’na ve Moderatörümüz Güvenilir Ürün Platformu Başkanı Gazeteci 
Celal Toprak’a, bir kez daha teşekkür ederim.

Konuşmacılarımız, yine çok değerli bilgileri bizlerle paylaştılar. Gü-
venli gıda kavramına geniş pencereden bakarak sorunları ve çözüm 
önerilerini ele aldılar. Dinleyicilerimiz de, sorularıyla toplantımızı 
zenginleştirdiler.  Her toplantı sonrasında olduğu gibi burada konu-
şulanları hem basılı, hem de e-kitap olarak yayınlayacağız. Bu kitap-
çıkları, ilgili kurumlara, gıda sektöründeki derneklere, üniversitelere 
ve basına göndereceğiz. Ayrıca toplantıya katılamayanlar veya sonra-
dan takip edenler için toplantı videosunu da İSTİB youtube kanalımı-
za yükleyeceğiz. Bu vesileyle, katılım sağlayan herkese çok teşekkür 
ediyorum. Toplantının arka planında emeği geçenlere de şükranlarımı 
sunuyorum. 
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